## النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

16 ايار (مايو) 2024 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



## خالد حنفي في الحدث العربي رفيع الوستوي في الوناوة - البحرين: السلام هو الوفتاح لتحقيق التنوية والتقدم ولتشجيع الوبتكرين العرب على صنع أنظوة وبراوج وتكنولوجيا وتطورة لخدوة أصحاب الموو

كشف امين عام اتحاد الغرف العربية الدكتور خالد حنفي خلال كلمة له ضمن فعاليات الحدث العربي رفيع المستوى "ريادة الاعمال: نحو تمكين الاشخاص. جامعة الدول العربية الية اقليمية لدعم ريادة الاعمال للاشخاص ذوي الاعاقة والاسر المنتجة"، الذي يعقد في المنامة - مملكة البحرين تزامنا مع انعقاد القمة العربية والمنتدى الدولي لريادة الاعمال والاستثمار بدورته الخامسة، بحضور حشد من وزراء التضامن والتنمية في الدول العربية ولا سيما جمهورية مصر العربية ومملكة البحرين وليبيا، بالاضافة الى رؤساء منظمات العمل العربي المشترك، وبرعاية القطاع الاجتماعي في جامعة الدول العربية برئاسة معالى الدكتورة هيفاء ابو غزالة، والوزير المفوض الامين العام المساعد الدكتور طارق النابلسي، عن ارتفاع مستويات الفقر في المنطقة العربية عام 2023 مقارنة بالسنوات الماضية ليصل عدد الفقراء إلى ما يقرب من 130 مليون شخص، أي ما يمثل ثلث سكان المنطقة، باستثناء دول مجلس التعاون الخليجي وليبيا، وذلك وفقا لخطوط الفقر الوطنية. وهذه المستويات متوقع أن تستمر في الارتفاع خلال العامين المقبلين لتصل إلى 36 في المئة خلال العام الحالي 2024.

ولفت امين عام الاتحاد عن تسجيل المنطقة العربية أعلى معدّل بطالة ع aالميا في عام 2022 بنسبة %12، وقد شهد انخفاضا طفيفا في عام 2023 ليصل إلى 11.7 في المئة في ضوء جهود إنعاش الاقتصادات بعد جائحة كوفيد19-. ولفت الى ارتفاع التضخم في المنطقة العربية حيث وصل إلى 14% في عام 2022، لكنه انخفض في العامي الماضي كنا من المتوقع أن ينخفض في العام الحالي ليصل إلى 8 و4.5 %، على

واعتبر الدكتور خالد حنفي أن ما تشهده المنطقة العربية من تحولات وتطورات في شتى المجالات يتطلب من الجميع إعادة النظر في أليات وإجراءات التعامل مع تطلعات واحتياجات المجتمعات برؤى جديدة

خصوصا في المجالات الاجتماعية والاقتصادية والنفسية. من هنا فإن هناك أهمية لتنفيذ الأبعاد الاجتماعية لأهداف التنمية المستدامة من خلال القضاء على الفقر وكفالة حقوق الأطفال والأشخاص ذوي الإعاقة وخدمة قضايا التنمية الاجتماعية ذات الصلة بالأسرة وريادة الأعمال وإرساء

**Union of Arab Chambers** 

ورأى أن السلام هو مفتاح وشرط لتحقيق التنمية والتقدم، وإلا سنظل عالقين في المربع الأول، لا نبرح موضع التفكير في مجرد مداواة الجروح والتفكير في طرق تجاوز الكوارث، غير قادريّن على المضى قدما نحو تحقيق التنمية الاجتماعية الشاملة. و هذه المرحلة الدقيقة التي تمر بها المنطقة العربية تتطلب مزيدا من الاهتمام بالفئات الضعيفة والهشة وتعزيز دور الأسرة لبناء أجيال واعدة تعى قضية التنمية متعددة الأبعاد. ونوه الامين العام الى اهمية العقد العربي الثاني للأشخاص ذوي الإعاقة 2023 – 2032 وما يتضمنه من مبادرات هامة مثل مبادرة العيش باستقلالية، والخطة العربية لدعم حقوقهم في الأوبئة والأزمات فضلا عن تصنيف الإعاقة. ومن هنا فإن القضاء على الفقر بمختلف أبعاده يعد أساسا لتحقيق التنمية المستدامة المنشودة التي تعد من أهم جوانبها تعزيز القدرات للأشخاص ذوي الإعاقة للعمل وريادتهم للأعمال، وتشجيع الأسر المنتجة.

وأوضح ان هناك جهودا جبارة لجامعة الدول العربية بتعزيز جهود الحماية الاجتماعية المتكاملة وبالتركيز على ترسيخ المبادئ والأعراف ذات الصلة بالأسرة، وذلك وسط تحديات تواجه الأسرة في ظل وجود اتجاهات تدعو إلى تغيير تلك المبادئ والقيم. ومن هنا فاننا نحذر من مخاطر تلك الدعوات على الكيان الأسري.

ولفت الى ان اتحاد الغرف العربية بصفته الممثل الحقيقي للقطاع الخاص العربي، يولى اهتماما كبيرا بأصحاب الهمم والاسر المنتجة من أجل تمكينهم اقتصادياً واجتماعياً، وذلك عبر العمل مع الجهات المعنية في

الوطن العربي، من أجل ضمان حصولهم على الفرص والخبرات التي تمكّنهم من العيش باستقلالية. وهناك تعاون وثيق بين اتحاد الغرف العربية وجامعة الدول العربية في سبيل دعم ذوي الاحتياجات الخاصة والاسر المنتجة، وقد اطلق الاتحاد وجامعة الدول العربية مبادرة العيش باستقلالية التي تهدف إلى تحفيز ذوي أصحاب الهمم، على استغلال طاقتهم الابداعية، عبر تنمية قدراتهم ومهاراتهم ودعمهم من أجل تحويل إبداعهم إلى مشاريع إنتاجية تجعلهم شريحة منتجة في المجتمع مؤهلة ل

"العيش باستقلالية". معتبرا ان المبادرة في غاية الاهمية كونها تهدف إلى تشجيع المبتكرين العرب على صنع أنظمة وبرامج وتكنولوجيا متطورة لخدمة أصحاب الهمم، ضمن مسابقة تخضع لمعايير رفيعة يتم بموجبها اختيار التقنية الأكثر ملاءمة لاحتياجات أصحاب الهمم والعمل على إيجاد التمويل اللازم لها.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)







## Khaled Hanafi at the High-Level Arab Event in Manama - Bahrain: Peace Is the Key to Achieving Development, Progress and to Encourage Arab Innovators to Create Advanced Systems, Programs and Technology to Serve People of Determination

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, revealed during his speech within the activities of the high-level Arab event, "Entrepreneurship: Towards empowering people... The League of Arab States is a regional mechanism to support entrepreneurship for people with disabilities and productive families." Which is held in Manama - Kingdom of Bahrain coinciding with the Arab Summit and the International Forum for Entrepreneurship and Investment in its fifth session. In the presence of a crowd of ministers of solidarity and development in the Arab countries, especially the Arab Republic of Egypt, the Kingdom of Bahrain, and Libya. In addition to the heads of joint Arab action organizations, and under the auspices of the social sector in the League of Arab States, headed by His Excellency Dr. Haifa Abu Ghazaleh, and the Minister Plenipotentiary and Assistant Secretary-General Dr. Tariq Al-Nabulsi. The rise in poverty levels in the Arab region in 2023 compared to previous years, brought the number of poor people to approximately 130 million people, representing a third of the region's population, with the exception of the Gulf Cooperation Council countries, and Libya, according to national poverty lines. These levels are expected to continue to rise over the next two years, reaching 36 percent during the year 2024. The Secretary-General of the Federation pointed out that the Arab region recorded the highest unemployment rate in the world in 2022 at 12%, and it witnessed a slight decline in 2023 to reach 11.7% in light of efforts to revive economies after the COVID-19 pandemic. He pointed to the rise in inflation in the Arab region, reaching 14% in 2022, but it decreased in the past year and we expected it to decrease in the current year to reach 8 and 4.5%, respectively.

Dr. Khaled Hanafi considered that the transformations and developments that the Arab region is witnessing in various fields require everyone to reconsider the mechanisms and procedures for dealing with the aspirations and needs of societies with new visions, especially in the social, economic, and psychological fields. Hence, it is important to implement the social dimensions of the sustainable development goals by eliminating poverty, ensuring the rights of children and persons with disabilities, and serving social development issues related to the family, entrepreneurship, and establishing peace.

He believed that peace is the key and a condition for achieving development and progress, otherwise, we will remain stuck at square one, constantly thinking about merely healing wounds and thinking about ways to overcome disasters, unable to move forward towards achieving comprehensive social development. This delicate stage that the Arab region is going through requires more attention to weak and fragile groups and strengthening the role of the family to build promising generations who are aware of the issue of multidimensional development.

The Secretary-General noted the importance of the Second Arab Decade for Persons with Disabilities 2023-2032 and the important initiatives it includes, such as the Independent Living Initiative, the Arab plan to support their rights in epidemics and crises, as well as the classification of disability. Hence, eliminating poverty in all its dimensions is a basis for achieving the desired sustainable development, the most important aspects of which are enhancing the capabilities of people with disabilities to work and entrepreneurship, and encouraging productive families.

He explained that there are tremendous efforts by the League of Arab States to strengthen integrated social protection efforts and to focus on consolidating principles and customs related to the family, amid challenges facing the family in light of the presence of trends calling for changing those principles and values. Hence, we warn of

the dangers of these calls to the family entity.

He pointed out that the Union of Arab Chambers, as the true representative of the Arab private sector, pays great attention to people of determination and productive families in order to empower them economically and socially, by working with the relevant authorities in the Arab world, in order to ensure that they obtain the opportunities and experiences that enable them to live independently. There is close cooperation between the Union of Arab Chambers and the League of Arab States in order to support people with special needs and productive families. The Union and the League of Arab States launched the Independent Living Initiative, which aims to motivate people of determination to

exploit their creative energy. By developing their abilities, skills, and support in order to transform their creativity into productive projects that make them a productive segment of society qualified to "live independently." He considered that the initiative is extremely important as it aims to encourage Arab innovators to create advanced systems, programs, and technology to serve people of determination, within a competition subject to high standards according to which the technology most appropriate to the needs of people of determination is chosen and the necessary funding is worked on.

**Source (Union of Arab Chambers)** 



